
El desastre de l’autopista
em estat anys i panys queixant-nos d’haver de pagar peatge
per anar a Barcelona. Des de Girona, des de tota la demarca-
ció, passant per l’interior o per la costa. Gratant-nos la butxa-

ca quan tocava anar-hi força dies a la setmana i els horaris no et
permetien agafar el tren. Ni el Regional ni el TAV, quan n’hi va haver.
I ara contemplem estupefactes en què s’ha convertit aquella via rà-
pida en què havíem deixat milers i milers d’euros. Ara no paguem
però no tenim autopista. Allò és un mar de camions perillós. Un ac-
cident et pot costar més d’una hora de cua. Comença a veure’s
descuidat. I per sortir, especialment a la sortida sud de Girona, la de
Salt, pots trobar quilòmetres de cua a la mateixa autopista. Que li
preguntin a l’actual responsable de Carreteres de l’Estat què s’hi va
trobar. És perillós. I fa ferir veure conductors que van a cent o a
menys pel tercer carril o el quart. Cal fer-hi alguna cosa. És perillós i
els accidents han augmentat. No ho van pensar els que sabien des
de fa anys que els peatges s’acabaven? No veuen que les sortides
de l’autopista, ara que han tret els peatges, han quedat mal arregla-
des i són perilloses? Què passarà amb el manteniment? Estan molt
bé les terribles campanyes de conscienciació per evitar accidents
que fa en Pere Navarro a Madrid i Trànsit a casa nostra, però que
comencin evitant els perills a les nostres carreteres ells que poden.
Conduir a l’autopista és ara mateix un perill. Alguns diuen que pre-
feririen tornar a pagar. Jo no, massa que hem pagat. El que hem de
fer és exigir que aquestes carreteres estatals estiguin ben asfalta-
des i que es busquin solucions a les cues. Que es miri de reduir (no
sé com) el nombre de camions. No havien pensat en una eurovinye-
ta, un pagament tou? L’havien d’haver aplicat abans d’aixecar els
peatges, perquè ara mateix circular-hi és un autèntic perill. I sí, ja sé
que hi ha el tren per anar a Barcelona. També val per tornar de Bar-
celona a la resta del país. Però el tren no funciona bé. Que ho pre-
guntin als milers de persones que el fan servir. Hi ha retards. Algu-
nes condicions són directament dolentes. Els horaris, pitjors. A vol-
tes no hi ha bitllets d’alta velocitat perquè no s’han recuperat les
freqüències tot i ser l’única línia rendible d’alta velocitat. I llavors
vas a Madrid o et parlen de Madrid i torna aquella profunda indig-
nació. Ens tracten com a colònies. I ho permetem.
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Qüestió de confiança
a crisi causada per la covid-19 ha suposat, per les seves caracte-
rístiques, un abans i un després tant per al sector turístic com
per al comportament del turista. Aquest estiu hem comprovat

com la confiança en la destinació de proximitat ens permetrà parlar
d’una bona temporada. Quantes vegades hem sortit de cap de set-
mana i viatjant ben a la vora de casa hem quedat gratament sorpre-
sos de la bellesa del paisatge de proximitat, fet que confirma que no
cal desplaçar-se gaire lluny per gaudir d’un entorn magnífic i d’una
oferta tant d’oci com gastronòmica que no té res a envejar a d’altres
destinacions turístiques anomenades de primer nivell.

Som a les acaballes del que els empresaris turístics anomenen
temporada alta i tots els indicadors fan pensar que el 2022 no haurà
estat un mal estiu turísticament parlant, gràcies precisament a
aquesta proximitat. Per una banda els catalans hem redescobert Ca-
talunya i els seus racons, i si parlem en termes de Costa Brava hem
vist com ha estat una elecció majoritària entre els mateixos catalans,
que hem omplert els carrers i establiments tant dels pobles de costa
com dels d’interior. Gaudir d’una experiència autèntica i arrelada al
territori ha estat l’objectiu de moltes famílies. I si parlem de proximi-
tat hi podem afegir els països termeners, els francesos han viatjat
massivament a la Costa Brava utilitzant el cotxe com a mitjà de
transport majoritari per evitar així els possibles ensurts de les va-
gues aèries. També des d’Espanya cada vegada són més els turistes
que escullen Catalunya com a destinació… segurament lluny del que
havia estat fa uns anys, però la tendència sembla que va a l’alça. Es
confirma, doncs, que la proximitat genera confiança i es converteix
en un factor prioritari alhora d’escollir la destinació de les nostres va-
cances. Però de tots és sabut que la confiança no es ven ni es com-
pra, es guanya, per tant ens toca com a destinació turística no ador-
mir-nos en la complaença pensant que tot va bé. La nostra depen-
dència com a país del sector turístic no ha de ser pa per avui i fam
per demà, la inversió tan pública com privada ha de ser prioritària
per continuar inspirant confiança als mercats emissors, siguin prò-
xims o no tan pròxims i convertir la marca Catalunya en un referent
excel·lent en termes de seguretat, serveis, neteja i acolliment per tal
de generar emocions positives a qui ens visita.
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El 1963, l’any que Joan Vi-
nyoli va publicar Reali-
tats, la tendència domi-
nant era l’anomenada
“poesia social”. El seu, pe-
rò, era una altra classe de
realisme, com ell mateix
va expressar-ho en una
nota preliminar: “El tema
o contingut d’aquestes
poesies és donar fe de la fa-
cultat de ‘contemplació
poètica’. Per ella se’ns ma-
nifesta la realitat en el seu
constant fluir i en la seva
permanència immuta-
ble.” El que proposava,
doncs, era el vincle indis-
sociable entre vida i poe-
sia, una constant en la se-
va obra. Amb l’objectiu
d’estudiar a fons el que va
significar aquest llibre en
la seva trajectòria i la rela-

ció amb altres poètiques
afins, la Càtedra Joan Vi-
nyoli de poesia contempo-
rània de la Universitat de
Girona (UdG) convoca in-
vestigadors, estudiosos i
lectors a participar en el IV
Col·loqui de Tardor dedi-
cat al poeta, que tindrà lloc
a la Casa de la Paraula de
Santa Coloma de Farners
el 19 de novembre. De pe-

riodicitat biennal, el Col-
loqui està obert a les perso-
nes interessades a llegir-hi
alguna comunicació. Te-
nen temps d’enviar les se-
ves propostes fins al 4 de
setembre, a l’adreça cate-
dravinyoli@udg.edu, amb
un resum de la recerca
(màxim 350 paraules) i un
breu currículum de l’autor
o autors. ■

‘Realitats’, a estudi
al Col·loqui Vinyoli
a La càtedra de la UdG convoca els investigadors per a la
nova trobada, que serà el 19 de novembre Santa Coloma
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